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Acta de la reunió del Consell Consultiu de Pacients de Catalunya 

 
 
Lloc: Servei Català de la Salut 
Dia: divendres, 10 d’octubre de 2014 
Hora: de 12:00 a 13:30 hores 
 
Ordre del dia  
 

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior. 
2. Presentació i aprovació, si s’escau, de la proposta del Pla Interdepartamental 

d’Atenció i Interacció Social i Sanitària (PIAISS) al Consell Consultiu de Pacients 
de Catalunya per a formar part del seu Consell de Participació. 

3. Presentació i aprovació, si s’escau, de la proposta de la Gerència d’Atenció 
Ciutadana (CatSalut) al Consell Consultiu de Pacients, per a participar de la revisió 
i actualització de la Carta de Drets i Deures dels ciutadans en relació amb els 
serveis de salut. 

4. Presentació dels objectius generals i dels continguts de la 2a Jornada del Consell 
Consultiu de Pacients de Catalunya “Compartir per avançar”, que es durà a terme 
el 17 d’octubre de 2014. 

5. Participació del Consell Consultiu de Pacients a la 4a Jornada del Pla de Salut de 
Catalunya (Sitges, 28 de novembre de 2014). 

6. Varis 
 
 
Hi assisteixen: 
Roser Vallès i Navarro 
Anna Forcada Arcarons 
Antoni Cumeras Costa 
Montserrat Ginés Rufí 
Cristina Montané Montals 
Joaquim Roqueta Manen 
Joan Lluís Piqué Sánchez 
Josefina Mompeó Zamora 
Josep Argimon Pallàs 
Josep Maria Busquets Font 
Matias Ponsa Saladich 
Núria Fusté 
Pilar Magrinyà i Rull 
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Excusen l’assistència: 
L’ honorable Boi Ruiz 
Anna Garcia Altès 
Anna Ripoll Navarro 
Carles Guinovart Centelles 
Carmen Aleix Ferrer 
Enric Maria Valls Colom 
Erena de Santiago Núñez 
Jaume Pagès Fita 
Joana Pradas Abad 
Laura Herrero 
Miquel Vilardell Tarrés 
Mireia Alabart Abos 
Núria Torres Esparza 
Pilar Cort Fuentes 
Ricard Tresserras Gaju 
 
 

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior 
 

S’aprova per unanimitat. 
 
 

2. Presentació i aprovació, si s’escau, de la proposta del Pla 
Interdepartamental d’Atenció i Interacció Social i Sanitària (PIAISS) al 
Consell Consultiu de Pacients de Catalunya per a formar part del seu 
Consell de Participació 

 
S’aprova per unanimitat que Santiago Alfonso d’Acció Psoriasi sigui el representant del 
CCPC al PIAISS. 
 

 
3. Presentació i aprovació, si s’escau, de la proposta de la Gerència 

d’Atenció Ciutadana (CatSalut) al Consell Consultiu de Pacients, per a 
participar de la revisió i actualització de la Carta de Drets i Deures dels 
ciutadans en relació amb els serveis de salut 

 
S’aprova per unanimitat que el Dr. Josep M. Busquets sigui el representant del CCPC que 
participarà en la revisió i actualització de la Carta de Drets i Deures dels ciutadans en 
relació amb els serveis de salut. 
 
J. Ll. Piqué explica que la calendarització de la Carta de Drets i Deures dels ciutadans 
preveu que estigui acabada a finals de 2015. S’ha creat un grup de treball que està 
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coordinat amb altres grups temàtics i amb participació del CCPC, per anar tractant els 
temes que necessiten una actualització.  
 
A. Cumeras pregunta si en les reunions de la comissió hi ha pacients. 
 
J. Ll. Piqué confirma que els pacients sí que estan inclosos en aquest grup. 
 
R. Vallès diu que el Dr. Josep M. Busquets hi pot assistir com a representant de la 
DGORS i un altre pacient com a representant del CCPC. 
 
J. Ll. Piqué comenta que ho mirarà i en tot comunicarà el canvi al CCPC. 
 
 

4. Presentació dels objectius generals i dels continguts de la 2a Jornada del 
Consell Consultiu de Pacients de Catalunya “Compartir per avançar”, que 
es durà a terme el 17 d’octubre de 2014  

 
M. Ponsa, del comitè organitzador de la II Jornada, repassa el programa previst (es 
projecta en pantalla) i dona detalls sobre algunes novetats com un sistema de televot 
que es preveu utilitzar en el debat de la taula 2 “Sumem salut” o una escenificació real 
que donarà entrada a la mateixa taula. També es farà difusió de l’app del 061 al final de 
l’escenificació. 
 
Al vestíbul de la UPC hi haurà un stand de la carpeta personal “La meva salut”, on es 
facilitaran les claus d’accés a tots els assistents que ho demanin. 
 
R. Vallès insisteix en la necessitat que es faci difusió de la II Jornada per incentivar les 
inscripcions, sobretot dels pacients. 
 
J. Roqueta suggereix que es pot posar publicitat o roll-up a les unitats de les diverses 
malalties dels hospitals per fer difusió de la II Jornada entre els pacients que no van a les 
associacions. 
 
R. Vallès respon que s’ha fet un enviament de cartells i demana que se’n facin més 
còpies pels assistents a la reunió perquè les puguin prendre i fer-ne difusió. 
 
M. Ponsa diu que ells mateixos [els representants de les associacions assistents a la 
reunió] es poden encarregar de la difusió. 
 
N. Fusté proposa que també se’n faci difusió als CAP i a les oficines de farmàcia per 
baixar-ho al carrer. 
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A instàncies de C. Montané, s’acorda incorporar al qüestionari d’avaluació de la jornada 
una pregunta sobre la durada de la jornada per conèixer l’opinió al respecte dels 
assistents. 
 

5. Participació del Consell Consultiu de Pacients a la 4a Jornada del Pla de 
Salut de Catalunya (Sitges, 28 de novembre de 2014) 
 

R. Vallès explica que es presentaran diferents pòsters del CCPC per a la jornada de 
Sitges. No obstant això, de cara a la jornada de 2015, s’hauria de preveure i treballar 
amb més temps perquè és una ocasió de visualitzar el CCPC davant dels professionals 
sanitaris. 
 
 

6. Varis 
 

Presentació CCPC a la CAMFIC 
La Dra. Anna Forcada, membre del CCPC, va presentar el CCPC (en què consisteix el 
CCPC, quins projectes duu a terme i la seva organització en comitès tècnics ) en una 
reunió de la CAMFIC.  
La Dra. Anna Forcada exposa que a la CAMPFIC no tenien gaire coneixement del CCPC i 
que van demanar poder-hi participar més. També van sol·licitar tenir més contacte amb 
les associacions per tenir l’opinió dels pacients en els seus butlletins. 
 
R. Vallès proposa que el comitè de comunicació del CCPC estigui a la disposició de la 
CAMFIC per a la validació dels seus butlletins. 
 
 
Visites i reunions en altres institucions 
R. Vallès comenta que s’ha rebut una proposta perquè els membres del CCPC vagin a 
veure les instal·lacions del Banc de Sang i Teixits.  
 
El Dr. Josep Argimon suggereix que també es podria fer la reunió d’algun dels consells 
tècnics a la seu del Banc de Sang i Teixits per canviar de lloc on es fan les reunions. Es 
podria programar una visita una hora abans i en acabar fer la reunió. 
 
S’aprova per unanimitat demanar una visita i una reunió al Banc de Sang i Teixits. 
 
El Dr. Josep Argimon proposa que també seria interessant veure com funciona la sala de 
control del SEM i Sanitat Respon. En aquest cas també es podria aprofitar per fer una 
visita i després una reunió. 
 
S’aprova per unanimitat demanar una visita i una reunió a les instal·lacions del SEM. 
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Presentació del CCPC al Parlament de Catalunya 
R. Vallès explica que Pilar Cort, membre del CCPC, va proposar presentar el CCPC al 
Parlament de Catalunya. Es farà la petició per a poder-hi anar però, a part del conseller 
Boi Ruiz que n’és el president, l’hauria d’acompanyar algun altre representant del CCPC. 
 
Anunci Fundació Ictus 
R. Vallès diu que la Fundació Ictus ha enregistrat un anunci sobre l’ictus i ha demanat 
l’aval del CCPC per fer-hi constar el seu logo com a mostra del suport. Per tal de prendre 
una decisió es visualitza l’anunci.  
 
S’aprova per unanimitat l’aval/suport del CCPC a l’anunci de la Fundació Ictus perquè hi 
posi el logo. 
 
Comissió de Treball de Bioètica 
R. Vallès comenta que la Comissió de Treball de Bioètica va fer la seva primera xerrada 
el passat 16 de setembre. Està previst que el segon dimarts de cada mes hi hagi una 
d’aquestes xerrades: el programa ja està fet i ara cal fer-ne difusió. 
 
Es demana que, a través del Canal Salut, aquestes xerrades puguin fer-se per 
videoconferència perquè es puguin seguir des de tot el territori. 
 
S’aprova per unanimitat sol·licitar al Canal Salut si es pot tenir l’opció de 
videoconferència en directe. 
 
Queda el dubte de si aquestes xerrades queden gravades –s’acorda preguntar-ho– 
perquè també seria interessant que qui no pugui seguir-ho en directe ho pugui visualitzar 
en un altre moment. 
 
Assistència al plenari 
A. Cumeras demana si totes les persones que falten a la reunió havien confirmat la seva 
assistència al plenari. 
N. Costa diu que dues o tres persones que falten sí que havien confirmat la seva 
assistència. 
 
Presentació estudi de l’Observatori de la Salut 
M. Ginés explica que ahir [dijous 9 de novembre de 2014] es va presentar el web de 
l’Observatori de Salut i un estudi sobre l’impacte de la crisi en la salut. En aquest acte es 
va parlar de les repercussions de la crisi en la salut de la població en general. Proposa 
que es podria incorporar com la crisi econòmica afecta a la gent que ja té malalties. 
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El Dr. Argimon explica que aquest és un primer informe. La idea és anar monitoritzant els 
indicadors i fer estudis ad hoc. Es poden fer estudis per a grups de malalties concretes. 
Les dades globals no permeten afinar, la qual cosa implica arribar a acords amb els grups 
més vulnerables. Per exemple, es recolzen en un estudi de la Creu Roja o de Càrites 
sobre salut mental. Estan oberts a propostes d’altres estudis monogràfics. 
 
M. Ginés comenta que es podria analitzar com afecta l’atur en la salut de les persones. 
 
El Dr. Argimon considera que es tracta d’un cercle, perquè arribes abans a l’atur si ja 
tens una patologia prèvia. La crisi afecta de manera desigual segons la renda. 
 
M. Ginés proposa que seria interessant tenir indicadors comuns i fer estudis per veure la 
realitat i les necessitats dels pacients en diferents àmbits. 
 
El Dr. Argimon diu que poden fer dues coses: (1) de quina informació disposa el 
Departament de Salut i com es pot posar a disposició del CCPC, i (2) estudis ad hoc. 
 
R. Vallès puntualitza que del seguiment ja se n’encarrega un grup de treball. 
 
M. Ginés diu que falta analitzar l’impacte en les generacions futures, en els nens i joves 
d’avui dia. 
 
El Dr. Josep Argimon corrobora que els nens són la població més vulnerable perquè són 
els que més pateixen. Avui en dia no hi ha indicadors de salut en nens, més enllà de 
saber que a menys estudis i a classe social inferior hi ha més risc d’obesitat. Si es 
canvien avui els hàbits de vida i els hàbits alimentaris pot fer que sorgeixin imprevistos 
en el futur. 
El repte rau en com es tornarà a reincorporar l’atur estructural perquè és una part de la 
població condemnada a l’exclusió social. La solució passa per combinar la cohesió social, 
el suport familiar i les polítiques d’ajuda. 
 
N. Fusté, de la FEM, explica que fa anys que treballen en exclusió social perquè el 
diagnòstic és en edats molt joves. Fins ara han aconseguit que tinguessin feina però si no 
treballen no cotitzen i, a llarg termini, no tenen pensió. El que els preocupa és què 
passarà d’aquí a 10 o 15 anys amb tota la gent que no haurà tingut ocasió de cotitzar 
mai perquè ara és gairebé impossible la inserció laboral. 
 
El Dr. Josep Argimon diu que s’hauria d’abordar metodològicament amb dades no només 
de l’Agència, sinó combinar-ho també amb dades provinents de les associacions i si cal 
fer estudis ad hoc. 
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J. Roqueta demana que quan es facin actes d’aquest tipus o presentacions s’avisi a totes 
les associacions perquè és interessant poder-hi assistir. D’altra banda, proposa endegar 
estudis mitjançant el CCPC. 
 
A. Cumeras comenta que les valoracions de minusvalidesa són un altre problema perquè 
els joves puguin trobar feina. Ara és molt restrictiu i els equips de valoració tenen pocs 
coneixements sobre les malalties minoritàries. 
 
R. Vallès diu que això és un tema que s’ha de tractar amb Benestar Social. 
 
 
 
Sense més temes a tractar s’aixeca la reunió a les 13:30h. 
 


